



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၁၃ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-5-12

မ့ၢ်တြၢ်ကီၢ်ရဲၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အပိ သဝီဖိသံတဂၤဒီး တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးတဖၣ်ဟးဂုာ်ဟးဂီၤ (လၢစဲးပထုဘၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်)

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြၢ်ကီၢ်ရဲၣ် ဖဲလၢစဲးပထုဘၣ် ၂၀၂၃ နံၣ် အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢစဲးပထုဘၣ် ၂၁သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဂီၤခီ (၂:၃၀) အဆၢကတီၢ် ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ခိၣ်ချ့သးရဲၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၁), (၄၀၂), (၄၀၄), (၄၀၇), (၄၀၈) ဒီး (၄၁၀) လၢအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ မာ်ထီၣ်သဝီ, မာ်ထီၣ်ကရူာ်, ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြၢ်ကီၢ်ရဲၣ်တဖၣ် ဟးဆုၣ်ဝုာ်ဝီတၢ်ဒီးဒြဲဝံၤအလီၢ်ခံ ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်န့ၣ်ပျါလၢ ၀--- သဝီ, မာ်ထီၣ်ကရူာ်, ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အဆၢကတီၢ် သဝီဖိအါအါဂီၢ်ဂီၢ် အိၣ်ဖိၣ်လၢ ကမၤဘျီက့ၤပှၤသံတဂၤဖဲ ၀--- သဝီန့ၣ်လီၤ. ခီဖျါလၢတၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အပိ သဝီဖိသးနံၣ်အိၣ် (၇၂) တဂၤလၢ အအိၣ်လၢအဒဲလၢ အဘူးဒီးသဝီန့ၣ် သံဝဲ တဘျီဖိန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်အဂ့ၤအဂၤတဖၣ်လီၤတံာ်လၢ သဝီဖိတဖၣ်အစံာ်ပူၤဒီး မၤဟးဂီၤဝဲဘုထုၣ်တနီၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢသဝီ ဖိတဖၣ် ပျါ SAC အတၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ထီၣ်တပယုာ်ဃီအပိ ဘၣ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိဝဲန့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အပိ သဝီဖိသံတဂၤ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမ့ၢ်နံၣ်မ့ၢ်သီ	လၢစဲးပထုဘၣ် ၂၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရဲၣ်)	၀--- သဝီ, မာ်ထီၣ်ကရူာ်, ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြၢ်ကီၢ်ရဲၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢယန့ၣ်အါရံၤ ၂၀၂၄ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤ မၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲမ့ၢ်တြၢ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲး ယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢ အဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ တၢ်ကွဲးရဲၣ်ပုၤအထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲၣ်ထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ် ကျိန့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	နီၢ်ရ---
သးနံၣ်	၇၂ နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	မုၢ်
ကလုာ်	ကညီ
ထီၣ်ပှၢ်/သဘျုး	ထီၣ်ပှၢ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ပှၤထူစံာ်ဖိ
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘါသီခါ
တၢ်ဟံမူဒါ/ လီၤလၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	လ--- သဝီ, မၢ်ထီကရူၢ်, ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရူၢ်

ပှၤလၢအမၤအပယုၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရူၢ် / သးတြီၤ	အိၣ်သ့ၣ်လိသးလီၤကျဲ /သးကလၢ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ခိၣ်ချ့သးရူၢ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၁), (၄၀၂), (၄၀၄), (၄၀၇), (၄၀၈) ဒီး (၄၁၀)	မၢ်ထီသဝီ, မၢ်ထီကရူၢ်, ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢ,မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရူၢ်	LIB နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၇) သးရူၢ်ခိၣ်ထီမ့ၣ်လဲၣ် ဒီး LIB နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၈) သးရူၢ်ခိၣ် ယုၤမူ [တသ့ၣ်ညါ သးရူၢ်ခိၣ်အၤတဖၣ်အမံၤဘၣ်]

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပုးပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.

တၢ်ကစီၣ်အဝဲအံၤယ [KHRG ပျီပူၤပှၤမၤတၢ်ဖိ] ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အီၤလၢ မၢ်ထီကရူၢ်ပှၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါ [KNU အဖိလၢ] အိၣ်ဝံၤ အလီၢ်ခံ ယလဲထံၣ်လိာ်သံကွၢ် နီၢ်ရ--- အဖိခွါ စီၤတ--- ဒီး ဝ--- သဝီသးပှၢ် ဖါဃ--- ဒ်သိးကဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ ကဲထီၣ်အသးလီၤတံၢ်လီၤဆဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲဒ်လဲၣ်.

နီၢ်ရ--- အဖိခွါ စီၤတ--- ဒီး သဝီသးပှၢ်ဖါဃ--- ဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သး အဆၢကတီၢ်န့ၣ် စီၤတ--- အိၣ်လၢအစံာ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံ သဝီသးပှၢ်လဲၤကွၢ်နီၢ်ရ--- လၢတၢ်ကဲထီၣ်သး အလီၢ်န့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလါစဲးပထွဘၢၣ် ၂၁ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဂီၤခီ ၉ နံၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ထံၣ်ကီၢ်တၢ်ပၢ်တၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ခီၣ်ချ့သးရ့ၣ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၁), (၄၀၂), (၄၀၄), (၄၀၇), (၄၀၈) ဒီး (၄၁၀) လၢအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ မၢ်ထီၣ်သဝီ, မၢ်ထီၣ်ကရူၢ်, ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢ, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်တဖၣ် ဟးဆုၣ်ခွဲၣ်တၢ်ဒီးဒြဲတဘျီဖဲဟီၣ်ကဝီၤလၢအအိၣ်ဖဲ ၀--- သဝီ, မၢ်ထီၣ်ကရူၢ်, ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢပူၤဒီး ထံၣ်ဝဲသဝီဖဲအါအါဂီၢ်ဂီၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢ ကမၤဘျီက့ၢ်ပုၤဆိးက့ၢ်သံတဂၤဖဲ ၀--- သဝီန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ SAC ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်န့ၣ်ဖျါလၢ တၢ်မၤဘျီက့ၢ်ပုၤသံအလီၢ်ဖဲသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကျိၤဖးဒိၣ် (၈၁) မမ ခံဖျါန့ၣ် လီၤတဲာ်လၢ သဝီဖဲသးနံၣ်အိၣ် (၇၂) တဂၤအမံၤမ့ၢ် နီၢ်ရ--- အစံာ်ပူၤ [အအိၣ်ဖဲ၀--- သဝီဃၢၤထ--- တၢ်လီၢ်] ဖဲအအိၣ်လၢအစံာ်ဒဲပူၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကျိၤဖးဒိၣ်အက့ၢ်အခီတက့ၢ်ဘၣ် အခိၣ်သးဃံအထွဲတထံၣ်ဒီးသံဝဲတဘျီဃီန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ ကျိၤဖးဒိၣ် [၈၁ မမ အက့ၢ်အခီ] ဘၣ်စ့ၢ်ကီးနီၢ်ရ--- အစံာ်လၢ တဘျီ, ဘၣ်ဒဲကိာ်ပၤဒီး အခဲထုၣ်တထံၣ်န့ၣ်လီၤ. ကျိၤဖးဒိၣ် ၁၂၀ မမ တဖျါလီၤတဲာ်လၢ ဖါဃ--- အစံာ်ပူၤဒီး အဂၤတဖျါလီၤတဲာ်ဘျီဒီးအဟံၣ်အိၣ်လၢ ၀--- သဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိၤဖးဒိၣ်ချ့အဂ့ၢ်အကျိၤလၢတဖၣ်လီၤတဲာ်လၢ စီၤဟ--- ဒီး စီၤအ--- အစံာ်ပူၤလၢအအိၣ် ၀--- သဝီဒီး အဝဲသ့ၣ်အဘုထုၣ်ဟးဂီၤတနီၤန့ၣ်လီၤ. ၀--- သဝီသးပုၤ ဖါဃ--- တဲဝဲလၢ မ့ၢ်နံၣ်ဝဲန့ၣ် ကျိၤဖးဒိၣ်မ့ၢ်လီၤတဲာ်ဘၣ်ဖးလၢ ပုၤမၤဘျီက့ၢ်ပုၤသံအါအါဂီၢ်ဂီၢ်အကျိၤဒု တၢ်သံတၢ်ပုၤ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးကအိၣ်ဖးအါန့ၣ်လီၤ.

နီၢ်ရ--- အိၣ်လၢလ--- သဝီ, မၢ်ထီၣ်ကရူၢ်, ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢ, မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် [လၢ အအိၣ်စီၤစုၤ ဒီး ၀--- သဝီ ၁.၆ ကံလိ] န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢ မ့ၢ်လၢ SAC ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်အဃီ နီၢ်ရ--- အိၣ်လၢလ--- သဝီတဘျီလၢဘၣ်ဒီး လဲၤအိၣ်လၢအစံာ်ဒဲလၢအအိၣ်ဖဲထ--- တၢ်လီၢ် [လၢအန့ၣ်လၢအကအိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ] န့ၣ်လီၤ. နီၢ်ရ--- သံဝံၤအလီၢ်ခံ ၀--- သဝီသးပုၤဖါဃ---, ကရူၢ်ခိၣ်, ဒီး သဝီဖဲတဖၣ်လဲၤဟံၣ်န့ၣ်အစိၣ်လၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါစဲးပထွဘၢၣ် ၂၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဟါခီ ၁ နံၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ပုၤပၢ်လီၤနီၢ်ရ--- အစိၣ်ဖဲထ--- တၢ်လီၢ် အစံာ်ဃၢၤပုၤကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ခီဖျါလၢ SAC သးတဖၣ်ခးလီၤနီၤကျိၤဖးဒိၣ်လၢ ဒုသဝီပူၤထီၣ်ဘိတပယုၣ်ဃီအဃီ သဝီဖဲတနီၤ သံ, ဘၣ်ဒိဒီး သဝီဖဲတနီၤဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးလၢပုၤကျိၤ, ခးဒဲစံာ်ဒဲပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်သးဒ်အံၤအဃီ က့ၢ်ဖဲတဖၣ်ဘၣ်မၤလိတၢ်လၢ ကျိၢ်ဒဲ ပနၢ်ဒဲ ဒီး တဘျီတခီၣ်လၢပုၤဂၤအဟံၣ်ဒီး က့ၢ်ဖဲတနီၤဘၣ်မၤလိတၢ်လၢ ပုၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤ သဝီဖဲတဖၣ်အိၣ်ပလီၢ်လၢ ပယီၤသးကဟဲန့ၣ်လီၤလၢသဝီပူၤ, ဒီး ဘၣ်ပျံၤဘၣ်ဖးဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ တၢ်ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်, တၢ်ခးလီၤတၢ်ဒီးကဘီယုၤ, ဒီးတၢ်ခးလီၤတၢ်ဒီး ဒြဲထီၣ်ဘိတပယုၣ်ဃီန့ၣ်လီၤ.

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ယုနုၤအခွဲး

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဧါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိဒီး သဝီသးပှၤ ဟ့ၣ် KHRG အခွဲးလၢ ကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အံၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျၢတဖုလၢ အၢၣ်လီၤ မၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျၢၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘျီ ဒီးအတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤ သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.